
R StockholmsV stad
Skärholmens
stadsdelsförvaltning

Protokoll 4/2021

Protokoll Rådet för funktionshinderfrågor

Tidpunkt:
2021-04-23 kl 10.00-12.10
Förmöte mellan kl 09.00-10.00 (endast rådet)

Plats:
Digitalt möte via Teams. /Bodholmsplan 2.

Justering:

Stig-Joeran Samuelsson
Ordförande
Godkänd digitalt 2021-04-29

Närvarande:
Lotta Rosenström
Axel Otten
Karin Rask
Stig-Joeran Samuelsson
Mikael Erdefelt

Mikael Erdefelt
Justerare

Leo Westerblom
Nämnd och verksamhetsstöd
Enheten Administration och IT
Tfn 08-508 24889
E-post leo.westerblom @stockholm.se
stockholm.se

Övriga närvarande:
Andreas Thorstensson avdelningschef Stöd och service i egen regi §
6.
Irma Ortega samordnare enheten Stadsutveckling, civilsamhälle och
kultur.§ 6.
Anna Serratusell Wallin Kommunikatör § 6.
Jessi Abou Chahine För digitalt stöd
Leo Westerblom sekreterare.

Återbud:
Margareta Jonsson , Anette Rosing



1 § Mötets öppnande

Ordföranden för dagens möte Stig-Joeran Samuelsson hälsar alla
välkomna och öppnar dagens möte.

2 § Presentationsrunda

De närvarande presenterar sig.

3 § Godkännande av dagordning

Dagordningen godkänns med tillägg av punkter remissvar om
tandvård, kontakt med nämnden och arbetsplan.

4 § Val av justerare

Ordföranden för sammanträdet och ledamoten Mikael Erdefelt väljs
att justera dagens protokoll.

5 § Föregående protokoll

Föregående protokoll godkänns och läggs till handlingarna.

6 § Information från förvaltningen

A) Andreas Thorstensson informerar om att pandemiläget är under
kontroll på stadsdelens verksamheter. De flesta boende och
medarbetare på omsorgsboendet och hemtjänsten är vaccinerade
mot covid-19.
Personer med gynnande LSS-beslut kan få vaccin snabbare än andra
i samma åldersgrupp.
Andreas Thorstensson informerar också om stadsdelsnämndens
boendeplan för funktionshindrade. Han kan ta emot frågor om
boendeplanen eller att rådet kan ställa frågor till stadens centrala
funktionshinderråd. Boendeplanen är mest en kartläggning av hur
det ser ut med antal bostäder för personer med funktionshinder och
behov som finns i stadsdelen.
Rådet framför att det ser ut att byggas för få gruppbostäder och att
det saknas eller har saknats planer på bostäder för personer med
psykiska funktionshinder.
Vidare informerar Andreas Thorstensson om Matchln, ett företag
som var med och grundade Iwork. Rådet kan inte kontakta företaget
utan företaget kan kontakta rådet om så önskas för samarbete.
Företaget jobbar med att hjälpa personer med funktionshinder eller



socialpsykiatriska hinder att få sysselsättning på en arbetsplats.
Målet är att deltagarna ska få ett arbete. Deltagare med aktivitets
eller sjukersättning från Försäkringskassan ska kunna delta i
projektet utan att riskera att bli av med ersättningen. Att ha ett
arbete står i motsats till att samtidigt kunna få sjuk- eller
aktivitetsersättning.

Rådet önskar en utbildning till funktionshinderrådets ledamöter.
Andreas Thorstensson informerar om att det kan bli en
internutbildning till hösten.

6B) Irma Ortega har mejlat ett underlag i form av ettårshjul till
rådet. Arshjulet avser för rådet intressanta aktiviteter i nämnden
verksamhetsplan. Aktiviteterna ligger under verksamhetsplanens
mål att: I Stockholm byggs attraktivt, tätt ochfunktionsblandat
utifrån människors och verksamheters skiftandeförutsättningar.
Irma Ortega informerar om att den digitala plattformen som berättat
om på tidigare råd finns med i verksamhetsplanen i form av att
arrangera en work-shop för barn o unga. Work-shopen behöver ske
fysiskt i höst. Plattformen kan släppas till rådet för test den andra
maj trots att den inte är klar. Det går att lämna synpunkter på
plattformen till exempel om den är svår att använda eller om språket
inte är begripligt. Förslag på barn eller ungdomar som kan testa
plattformen tas tacksamt emot.

Ett mål för förvaltningen är att ta in statistik över tillgänglighet av
offentliga rum. Irma Ortega tar gärna mot förslag på hur en sådan
statistik kan se ut. Mötet diskuterar också tillgängligheten till
Sätrastrand badet och förslag om att bygga en bastu där. Vid badet
finns nu en boulebana som rådets ledamöter kan lämna synpunkter
på.

Rådet har fått en skrivelse som från nämnden om översyn av
motionsspåret Sätra/Skärholmen. Förslaget är att sätta upp räcken i
två branta partier. Förvaltningen har fått en kostnadskalkyl på
arbetet. Rådet diskuterar om det kan vara en så prioriterade fråga att
det behöver göras i år. Troligen kan nämnden inte få extra anslag
för arbetet. Budget skulle i så fall behöva tas från annat underhåll.
Rådet har svårt att se att personer med fysiska funktionshinder
skulle komma att använda motionsspåret även om den blir
upprustad. För rullstolsbundna eller personer som behöver rullator
skulle det vara helt omöjligt.

6 C) Presentation från kommunikationsfunktionen
Anna Serratusell Wallin, kommunikatör arbetar tillsammans med
Hanna Ljungman, kommunikationsstrateg på förvaltningen med



kommunikationsfrågor. Anna informerar och presenterar via datorn
svar på frågor från funktionshinderrådet.
En fråga var kring anpassning av information. Anna berättar att
information anpassas för samtliga mottagare och inte till särskilda
grupper. Stockholms stad arbetar efter "klarspråksparagrafen" i
språklagen (2009) 11 §: att språket i offentlig verksamhet ska vara
vårdat, enkelt och begripligt.

När det gäller lokal information från förvaltningen så har
förvaltningen information på

• start.stockholm på olika sidor samt ett kalendarium,
• för alla verksamheter på HITTA (förskolor, LSS-bostäder,

assistans, parker, utegym, med mera)
• affischer på anslagstavlor och hos vissa samrbetspartners.
• samt två kanaler på sociala medier: Facebook

(https://www.facebook.com/sdf.skarholmen) och Instagram
(https://www.inslagram.corn/skarholmensdfl).

Tidigare fanns en tryckt månadsannons i lokaltidningen. Den las
ned februari 2020 och ersätts av digitala kanaler.
Anna berättar också om kraftiga begränsningar på sociala medier
efter Schrems II, en EU-dom. Inga personuppgifter får publiceras då
dessa plattformar har överföring av personuppgifter till tredje land
(när personuppgifter blir tillgängliga för någon i ett land utanför
EU/EES-området).

Mötet diskuterar och beklagar att den lokala tryckta informationen
försvunnit. Många äldre och andra som inte har digital kunnighet
kan inte använda dator och får svårt att få information om
stadsdelsnämndens aktiviteter.
En hjälp för dessa grupper kan vara de aktivitetscenter som finns i
stadsdelen. Ett aktivitetscenter Björken finns i Skärholmens
servicehus och ett aktivitetscenter Aspen finns i Sätra vård och
omsorgsboende (https://kultur.stockholm/hitta-traffpunkt-och
motesplats-for-seniorer/?omrnde=l 0)

Anna tipsar om Internetstiftelsens årliga rapport "Svenskarna och
internet"
h t1 ps :/rsvc 11 sk,1 rm1och in ternet. se!rnn porter/,vensbi rn a-oc Ii-internet-2020i

7 § Aktuella frågor på kommande nämndsammanträde
Rådet diskuterar punkt 19 på nämndens föredragningslista om
Underlag för budget 2022 med inriktning 2023 och 2024
I tjänsteutlåtandet sid 15 (35) anges:



I grupp- och servicebostäderna bor nu fler personer i arbetsför ålder
som inte har arbete och inte heller deltar i daglig verksamhet. Det är
otydligt vem som har ansvaret att motivera och stödja den enskilde
att närma sig arbetsmarknaden genom att ta kontakt med
Arbetsförmedlingen eller att söka insatsen daglig verksamhet och
välja en utförare som kan erbjuda en väg ut i arbete. För att fler
personer med funktionsnedsättning ska kunna komma ut i arbete
kvävs att staden och förvaltningen som arbetsgivare arbetar aktivt
med frågan på stadsövergripande nivåer och att staden aktivt lyfter
frågan i samverkan med till exempel näringslivet.

Om det är så att det är otydligt med att ansvaret behöver bli
tydligareför att boende iförvaltningens bostäder och som är i
arbetsför ålder ska kunnafå en sysselsättning så instämmer rådet
med det som anges i tjänsteutlåtandet.

8 § Särskilda frågor till detta möte

Rådet diskuterar sitt projekten tillgänglighet och om
Arbetsmöjligheter för funktionsnedsatta.
Utbildning av rådet kan komma till stånd i höst.
Beträffande skrivelse från SD om ledstänger har mötet diskuterat
frågan under § 6 och ser inte att det kan vara till sådan nytta för
fysiskt funktionsnedsatta att det behöver prioriteras.

9 § Skrivelser och rapporter

På en remiss till stadsdelsnämnden beslutar rådet för
funktionshinderfrågor om att yttra sig:
2021-04-15
När behovet får styra - ett tandvårdssystem för en mer jämlik
tandhälsa. SOU 2021:8, Dnr KS 2021/472
Tandhälsa har länge varit en klassfråga. Det finns ett tydligt
samband mellan olika ekonomiska resurser och tandstatus.
Tandvård är helt enkelt för dyrt och har man en
funktionsnedsättning är man särskilt drabbad. Det innebär inte bara
ett hälsoproblem utan även ett socialt handikapp.
Människor med psykisk ohälsa har genom långvarig medicinering
särskilda problem, som minskar deras livskvalite ytterligare. En
funktionsnedsättning innebär ofta en mycket låg inkomst och
tandvård är inget man prioriterar. Brist på högkostnadsskydd gör
saken inte bättre.
Som framgår av texten är det nuvarande systemet mycket
komplicerat med många lagtexter som berör både stat, region och
kommun. Patienten är knappast i centrum och det är svårt för
vanliga medborgarna att förstå vart man skall vända sig.



Sällan finns det en samordnad plan för tandhälsan till skillnad mot
den övriga vården, som har krav på att upprätta en samordnad,
individuell plan.
Vi noterar som positivt att utredningen talar om att
tandvårdssystemet skall ha låg ekonomisk tröskelförpatienterna
ochförmåga att nå grupper som av socioekonomiska, kulturella
eller av andra skäl avstår tandvård.
Glädjande är föreslaget att man skapar en individuell tandhälsoplan
för att få överblick över patientens behov och att risken att falla
mellan stolarna blir mindre. Dessutom vill man införa ett statligt
selektivt stöd med en patientavgift på 200 kronor per besök med ett
högkostnadstak på 1600 kronor. Detta gäller basal tandvård under
lång tid för patienter, som har en långvarigt nedsattfysisk, psykisk
eller kognitivfunktion, som ger väsentligtförsämrade
förutsättningar attpåverka munhälsan eller genomgå
tandvårdsbehandling.
Sammanfattningsvis är utredningen svår att överblicka men
ansatsen är bra och förslagen som berör människor med
funktionsnedsättningar är positiva. Vilken effekt de får i verkligen
är svårt att värdera men förhoppningsvis kommer fler att ha råd med
tandvård. På sikt bör ett högkostnadsskydd gälla all hälsovård
inklusive tandvård.

Mötets sekreterare får i uppdrag att sända rådets synpunkter till
ledamöterna i Skärholmens stadsdelsnämnd och förvaltningen.

10 § Post till rådet

Utsänt per mejl:
- Inbjudan: Konferens: Universell utformning i

samhällsbyggnadsprocessen 16:e juni 2021.
- Protokoll kommunstyrelsens råd för funktionshinderfrågor

den 29 mars.

11 § Punkter till nästa möte

Mötet diskuterar kontakten med de lokala politikerna och vill
förbättra den genom att bjuda in ordföranden eller vice ordföranden
för stadsdelsnämnden Skärholmen.
Aktuella projekt.
Agenda 2030 delrapport funktionshinderperspektivet. Sekreteraren
skickar ut igen.
Diskussion om möjligheten att bjuda in stadsdelsdirektören.



12 § Övriga frågor

Arbetsplanerna för grupperna. Lotta Rosenström informerar om att
hon gjort ett utkast till arbetsplaner. Hon skickar ut det som gäller
arbetsgruppen om digital information.

13 § Mötet avslutas

Mötet avslutas med en utvärdering av dagens möte.
Rådets ledamöter ser förbättringar med att använda Teams. Det är
lättare att få ordet och man pratar en i taget.

fSekreterare/ ~~lLv~ r,C_____
Leo Westerblom

./. Bilaga
Kommunikationsarbetet i Skärholmen
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2 stycken kommunikatörer
Kommunikatör
Anna Serratusell Wallin

Jag har en Fil. kand i media- och
kommunikationsvetenskap och en
Fil. kand i Etnologi. Jag gick senast en
kurs i beteendedesign och nudging
och ska gå utbildningar i
kriskommunikation under hösten. Jag
har arbetat 1 Oår i förvaltningen.

WR StockholmsV stad

Kommunikationsstrateg
Hanna Ljungman

Jag har en kulturvetarexamen, fil kand. med
litteratur som huvudämne. Har sedan läst kurser
ibland annat medieteknik, pedagogik samt gått
på Poppius journalistskola.
Har jobbat med kommunikation på flera museer,
utbildningsradion, en myndighet och en
organisation innan jag började på förvaltningen i
januari 2020.



Vårt uppdrag

I tjänsten ingår det att
• stötta olika chefer och verksamheter i kommunikationsprocesser,

genomgripande implementeringar och förändringar
• vägleda vilka forum och kanaler som lämpar sig bäst för nå fram till önskad

målgrupp samt mål i verksamhetsplaneringen.
• skriva kommunikations- och aktivitetsplaner
• Presskontakt

Parallellt med detta planerar och projektleder vi stadsdelens kommunikation
externt och internt utifrån budget, verksamhetsplanering och uppsatta
kommunikationsmål.

Förenklat så hanterar Hanna det strategiska och jag
det operativa.

Ill StockholmsV stad



Produceras lokal information? Ja! Höstlov
i Bredäng, Sätra,

Skärholrnen och Vårberg

Hitta tips på aktiviteter för
born och unga

ung.stockholm/höstlov-skärholmen
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Hitta gruppbostad LSS

Drop-in-test
för dig som har
covid-19-symtom
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Finns det någon kommunikation som dominerar eller
ofta förekommer?
Jal Covid-19 och numera vaccinationsfrågor men även
inlägg som berör utemiljön och parkteamet. Dessa är
mycket populära och uppskattade
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Anpassas kommunikationen för människor med
funktionsnedsättning?

Nej för den ska vara
tillgänglig för alla.

Skriva för webben

Q. 5ak . V Meny ,
' .

Om klarspråk och IOnkar på
webbriktlinjer.se

I enlighet med Stockholms stads riktlinjer strävar
min kollega och jag efter att innehållet i
förvaltningens kanaler ska vara

Inkluderande

normkritiskt granskade

_ klarspråksgranskade

tillgängliga både tekniskt och innehållsmässigt.

Du som skriver texter för webben, måste föl;a
klarspråksprtnrfperna och våra skfivrE-g!er får an v1
ska vara tillganglig.;,

Vad är klarspråk?
~br,pr~i.:..: rr;ynd 'l,~ötitr t~r.1U pl ,a vJ1d,1t, er.bl: och bc-g rii::!'!l,
s.pr .\\:.~t h.1ndl:,., y:ttr$t 001 deino~r.>:t. an .J'J.1 :.b h.1 tillstlng tid cch ,~
,>!! fcrSt.t v,1j scni ,-1.)r I tPdt:r M,1:, ,.,,t-,.~<1>1 rrr,-ro 1gh"'em.>

T)'d~V ~pr.l~ sv1 .. oknf"npJict>rlt. Und-nl JlderelermhgA ord cxh
U~ rnM1•n&,lfmt1d ~etnp:1rn.r~d mt'.nlf,;,~tr,un,~d

"l\.lorspråksporogrofen" i språklogen (2009)
11 S Sprl~cet i offef'ltli;;-:c-ktor ~.1 V.tr.a 'l.ird,n. tnkdt oct\ bq.--ripfig1.

Hur skriver jag klarspråk?
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"Klarspråksparagrafen" i språklagen (2009)
11 § Språket i offentlig sektor ska vara
vårdat, enkelt och begripligt.
https ://demo. stockholm/skriva-for-webben/



Har alla eller någon av kommunikatörerna
utbildning med inriktning på
funktionsnedsättning?

R StockholmsV stad

• Inkluderande och
normkritisk
kommunikation, 2
dagar, Stockholms
stad

• Tillgänglig &
inkluderande
kommunikation
med Ulla Bohman,
från MTM

Gått flera kurser om
tillgänglighet genom
åren. Huvudsakligen
Funkas kurser och
Lättläst.



Förutom människor med funktionsnedsättning,
finns fler av stadsdelens innevånare som har
problem att ta till sig/läsa och/eller förstå
kommunikation från staden?

• Personer med intellektuell
funktionsnedsättning

• Ovana eller ointresserade läsare
• Äldre och demenssjuka
• Barn och unga

R StockholmsV stad

• Personer med svenska
som andraspråk

• Personer med
neuropsykiatrisk
funktionsnedsättning

• Personer med dyslexi



Har kommunikatörer medverkat i
kommunikativ utbildning för personal i
stadsdelsförvaltningen?

Jag har hållit i klarspråksutbildning
för bland annat biståndsbedömare
och förskoleredaktörer.

Finns planer på att göra
utbildningen digital och därmed
tillgänglig för all anställd personal i _ ..
Skärholmen. ~t--~.
Annars coachar Hanna och jag
medarbetare och chefer
kommunikativt på olika sätt.

R StockholmsV stad



• Finns intresse från kommunikatörerna att samarbeta med
funktionshinderrådet? Ja!

• Finns intresse att tillsammans undersöka om funktionsnedsatta
personer har problem att ta till sej/läsa/förstå kommunikation från
staden eller stadsdelen? Absolut!

B StockholmsV stad



Leo Westerblom

Från:
Skickat:
Till:
Ämne:

mikael Erdefelt <mikael_erdefelt@hotmail.com>
den 29 april 2021 09:55
Leo Westerblom
Re: Påminnelse: Justering av Protoko11RådFunkt20210423tillJustering 1 docx.docx

Hej Leo
Har läst protokollet och hittar inget att anmärka

Skaffa Outlook för Android

From: Leo Westerblom <leo.westerblom@stockholm.se>
Sent: Thursday, April 29, 2021 9:50:49 AM
To: Mikael Erdefelt <> (mikael_erdefelt@hotmail.com) <mikael_erdefelt@hotmail.com>
Subject: VB: Påminnelse: Justering av Protoko11RådFunkt20210423tillJusteringldocx.docx

Hej!
Nu ligger bollen hos dig att godkänna funktionshinderrådets protokoll.
Med vänlig hälsning
Leo Westerblom

Från: stigen48@gmail.com <stigen48@gmail.com>
Skickat: den 29 april 2021 09:31
Till: Leo Westerblom <leo.westerblom@stockholm.se>
Ämne: Sv: Påminnelse: Justering av ProtokollRådFunkt20210423tillJusteringldocx.docx

Hej!
Ursäkta att jag inte svarat tidigare.
Det är lite bråda tider just nu.
Jag har läst igenom protokollet och hittar inget att tilläga.

Med vänlig hälsning
Stig-Joeran Samuelsson

Från: Leo Westerblom <leo.westerblom@stockholm.se>
Skickat: den 28 april 202113:40
Till: Stieg-Joeran Samuelsson (stigen48@gmail.com) <stigen48@gmail.com>
Ämne: Påminnelse: Justering av ProtokollRådFunkt20210423til1Justeringldocx.docx

Hej!
Jag har skickat protokollet från senaste Rådet för funktionshinderfrågor och väntar på svar från dig om du
godkänner det. Jag behöver även få svar från Mikael om han godkänner protokollet för att jag ska kunna
skicka ut det för kännedom till nämnden med flera.
Med vänlig hälsning
Leo Westerblom

Från: Leo Westerblom
Skickat: den 27 april 202114:05
Till: Stieg-Joeran Samuelsson (stigen48@gmail.com) <stigen48@gmail.com>; Mikael Erdefelt <>
(mikael erdefelt@hotmail.com) <mikael erdefelt@hotmail.com>
Ämne: Justering av ProtokollRådFunkt20210423til1Justeringldocx.docx


